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Rozhovor s naším pedagógom –  Mgr.Dávid Benkő 

 

Akým spôsobom vyučujete? 

Učím rôzne predmety, cudzie jazyky a aj korepetujem, takže spôsoby sú rôzne 

a prispôsobujem ich momentálnej situácii. Používam aj klasické metódy, slovný 

výklad a tiež modernejšie názorné metódy so zapojením interaktívnej tabule. 

Snažím sa meniť formy vyučovania, aby to nebolo len frontálne vyučovanie. Pri 

cudzích jazykoch sa snažím so žiakmi komunikovať v cudzom jazyku. Mojím 

cieľom je zaujímavá a pestrá hodina. 

 

Aký ste pedagóg? 

Na túto otázku by asi lepšie odpovedali žiaci, no myslím si, že som taký ten 

demokratický, kamarátsky typ, čo nie je vždy najlepšie, ak chce učiteľ 

dosiahnuť disciplínu a poriadok.   

 

Aké je podľa vás kvalitné vzdelávanie? 

Je to také vzdelávanie, ktoré poskytuje užitočné informácie a vedie žiaka         

ku samostatnému mysleniu a schopnostiam riešiť problémy. Taktiež by do istej 

mal učiteľ žiaka brať ako partnera a nepozerať sa na neho z výšky autority. 

 

Baví vás vaša práca? 

Áno. Stále je to zábava, aj keď nie vždy idú veci hladko, no prostredie 

umeleckej školy je pre mňa inšpirujúce. 

 

Ste spokojný s výkonmi vašich žiakov? 

Niekedy áno, niekedy nie. Vedia ma však veľmi milo prekvapiť, myslím, že 

väčšina žiakov sa rada učí nové veci. 
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Čo sa zmenilo od doby kedy ste študovali a odkedy učíte? 

Učím od roku 2003, keď som vtedy ešte na Strednú umeleckú školu (predchodca 

KONJA) nastúpil do civilnej vojenskej služby. Od dôb mojich štúdií sa zmenila 

napríklad forma maturity, myslím, že teraz je ťažšia. Hlavne kvôli takzvanej 

externej časti. Zdá sa mi, že žiaci teraz majú bližší vzťah so svojimi učiteľmi. 

U nás je pomerne mladý kolektív, tak je to možno preto. 

 

Čo Vás motivuje k tomu aby ste učili? 

Jednak to, že sa mi v našej škole páči, som tam rád. Milujem hudbu a umenie 

ako také, taktiež ma bavia aj cudzie jazyky, čo je moja druhá stránka popri 

klavíri a rád ukazujem žiakom krásy týchto oblastí. Keď vidím, že ich to zaujme 

a robia pokroky, to je pre mňa ďalší zdroj radosti a motivácie. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Lucia Bartóková, III. B 
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Majstrovské husľové kurzy pod vedením  

Prof. Petra Michalicu 

 

Dňa 29. septembra 2021 sme na našej škole privítali významného huslistu. Jeho 

celodenný program bola výučba našich študentov konzervatória. Študenti boli 

rozdelený na aktívnych a pasívnych účastníkov. U oboch skupín  zanechalo 

celodenné štúdium pozitívny ohlas a mnoho ďalších vedomostí.  

Peter Michalica 

Narodil sa: 10. júla 1945 (vek 76 rokov) v Kremnici. Je 

to významný slovenský huslista. Jeho vzdelanie sa 

nachádza na vysokej úrovni: 

V roku 1952 začal študovať na Hudobnej škole              

v Kremnici pod vedením profesora Rudolfa Országa.  

Od roku 1959 do roku 1965 študoval                            

na Konzervatórium v Bratislave u profesora Jána 

Skladaného. 

V rokoch 1965 – 1969 študoval na VŠMU taktiež       

pri profesorovi Jánovi Skladanom. Neskôr v rokoch      

1971 – 1974 študoval na Konzervatóriu P. I. Čajkovského v Moskva               

pod vedením Jurija Jankeleviča a Maji Samuilovnej 

Glezarovej. 

Nakoniec prijal pozvanie od Andrého Gertlera               

na Kráľovské konzervatórium v Bruseli. Taktiež navštívil 

mnoho majstrovských kurzov. 

Od roku 1989 vyučoval ako pedagóg husľovej hry na 

VŠMU.  

Momentálne vyučuje ako pedagóg na Janáčkovej 

akadémii múzických umení v Brne a na Konzervatóriu v 

Bratislave. 

Ďakujeme pán profesor za nové vedomosti a tešíme sa na opätovné stretnutie. 

 

Stanislav Švahla, III. B 
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Hudba v mojom živote 

 

       Čože pre mňa, študenta konzervatória, znamená hudba? Čo pre mňa 

znamená v živote? Čo mi hudba dala, dáva, alebo ešte len dá? Aký je jej 

skutočný význam a prínos? Znamená pre každého hudba to isté? Ak nie, prečo 

sa názory na hudbu líšia? Ako sa hudba bude vyvíjať ďalej vzhľadom               

na pokročilú dobu, ktorá je predovšetkým digitálna? 

          Pre mňa je hudba nielen akousi 

formou oddychu, ako pre niektorých 

ľudí, ktorí sa pri nej uvoľnia, 

zrelaxujú, vyvetrajú si hlavu, 

odpočinú si, ale aj hnacím motorom   

k žitiu, vnímaniu, rozvoju                   

a prežívaniu daných životných 

okolností, stavov, nálad a podobne. Je 

to prežívanie radosti, smútku, náreku, 

optimizmu, skleslosti, zaujatosti         

a všetkých ďalších druhov emócií, ktoré len človek ako tvor, bytosť môže zažiť 

a s chuťou, radosťou ich premeniť zo „surového“ stavu na niečo pekné a krásne, 

čo má vyššiu hodnotu nielen pre jednotlivca, ale aj pre spoločnosť. Pomáha nám 

prežiť krásne chvíle, ale aj tie horšie chvíle výraznejšie a človek si ich lepšie 

zapamätá, spozná v nich krásu. To je 

ten dar, ktorý hudba, celkovo umenie, 

má. Tým darom je schopnosť premeniť 

pocity, emócie, nálady, zážitky              

a podobne na niečo „kvázi“ hmotné. 

Takisto pomáha stať sa lepším, 

empatickejším a vnímavejším 

človekom. Celkovo sa však význam       

a vplyv hudby menil už od doby 

staroveku, pretože pôvodne hudba 

vznikla počúvaním zvukov prírody a ich 

následným imitovaním. Neskôr, ale ešte 

v staroveku, hudba a celkovo umenie 

nabralo podobu kultu a slúžilo             

na rituálne obrady, pri ktorých sa 

očakával ich prínos vďaka vyšším 

silám, ktoré človek v danej dobe            
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s daným vývojovým stupňom a dobovými komplexnými znalosťami opísať 

nevedel. Preto im pripisoval vyšší pôvod a oslavoval ich predovšetkým hudbou 

a maľbami po skalách v prírode. Postupom času sa začala hudba stávať 

predovšetkým náboženským prvkom, už nie je považovaná za rituálnu, aj keď 

jej princíp využívania sa nezmenil, len sa ustálil vo viere a tým činom aj            

v bežnom živote, keď hudba bola určená len na náboženský účel, nie               

pre potešenie a bežné „fidlikanie.“ V stredoveku sa to však mení veľmi razantne 

a približne 300 rokov dozadu nastal najväčší rozvoj a expanzia hudby                 

v celkových dejinách ľudstva, pretože hudba a umenie celkovo je také staré ako 

samotný človek.  

V minulom storočí zažila hudba tiež svoj veľký 

rozvoj, avšak tento rozvoj rozdeľuje kritikov   

po celom svete, čo sa týka otázky jeho prínosu. 

V súčasnosti je hudba do značnej miery 

produkovaná elektronicky, digitálne cez 

počítače a programy. To má tiež svojich 

prívržencov, ale samozrejme aj odporcov. 

Avšak cez množstvo žánrov majú ľudia 

rôznorodé názory na rôzne žánre, a preto tu platí 

porekadlo: sto ľudí, sto chutí... Je to tak preto, lebo ide o rôzne individuálne 

pohľady jednotlivcov, ktorí majú zväčša k danej hudbe vypestovaný 

emocionálny vzťah na základe prežitých udalostí, príhod a podobne. Preto aj 

názor ľudí, či sa hudba a umenie celkovo bude vyvíjať k lepšiemu, alebo             

k horšiemu líši. A samozrejme, sú na svete aj ľudia, ktorí umením opovrhujú     

a príde im zbytočné. Títo ľudia však považujú za zbytočné omnoho viac vecí,    

a to nielen hudbu a umenie. Hudba je ako jazyk, má svoje pravidlá, svoj rozsah, 

svoju veľkosť, patria k nej aj slová, avšak jej dobrý výsledok je nad slovami. 

      Mne osobne hudba ako človeku veľmi pomohla v zložitých životných 

situáciách, keď sa mi zdala ako jedinou vecou, ktorá cez to všetko pri mne ostala 

stáť. Hudbu a umenie si veľmi vážim práve preto, že sa stalo veľmi významnou 

súčasťou môjho života, mojou radosťou a akýmsi prostriedkom vyjadrovania 

seba samého, jednoducho povedané takým duchovným médiom. 

 

 

 

Jozef Sklenčár, III. B 
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Spev minulosti 

Ľudstvo sa vyvíjalo od počiatku vekov. Človek si prešiel rôznymi 

zmenami  a inak tomu nebolo ani v speve.  

Hudba a samotný spev v praveku bol 

neodmysliteľnou súčasťou rôznych magických 

obradov, no taktiež slúžil ako signál pri love. 

Postupom času nadobudol spev dôležité postavenie 

v cirkvi - gregoriánsky chorál. Postupným 

napredovaním a zdokonaľovaním nových techník 

sa spev vyvinul do barokovej podoby. Spievali sa tu opery, ktoré v tomto období 

aj vznikli, oratória, kantáty, atď... V barokovej opere bolo centrum pozornosti 

zamerané na speváka a na spev, ktorým vedel ukázať svoju techniku. Veľkým 

prekvapením baroka boli operní speváci kontra-tenoristi (kastráti). Dokázali 

s ľahkosťou nasadzovať tóny vo všetkých polohách. Častokrát prevyšovali 

mnohé vynikajúce speváčky. Aj vďaka tomuto sa opera stala skôr speváckym 

koncertom s virtuóznymi koloratúrami. V baroku dominuje typ opera seria 

(vážna opera), zatiaľ čo v období  ranného klasicizmu sa začína vyvíjať opera 

buffa (komická opera). Skladatelia sa snažili o vytvorenie niečoho nového 

a zrozumiteľnejšieho pre bežný ľud. Tento typ opery začal konkurovať vážnej 

opere. Opery sa prevažne komponovali v taliančine a nemčine a až                     

v romantizme sa začali komponovať národné opery, čo prinieslo väčšiu 

jazykovú slobodu. Boli veľmi obľúbené, niekedy až natoľko, že niektoré ich árie 

zľudoveli. Toto obdobie prináša aj vzostup v komponovaní piesní. Najväčším 

skladateľom tejto formy bol Franz Schubert nazývaný aj „Kráľ piesní“. 

V modernej dobe 21. storočia klasická hudba nie je na vrchole, ako to bývalo 

kedysi. Doménou sú žánre modernejšieho typu - funk, rock, džez 

a predovšetkým pop. Tieto žánre už nevyužívajú hlavovú rezonanciu, ale 

zmiešaný alebo iba hrudný register. Nemôžem však zabudnúť ani na ľudovú 

hudbu, ktorá je zastúpená v bohatej miere u mládeže ako aj u staršej generácie. 

Dnes sa s ňou môžeme stretnúť na rôznych folklórnych festivaloch, ktoré sa 

snažia o zachovávanie tradícií.   

Spev prešiel vývojom a rovnako tak aj spevácka technika. Vznikli odbory, 

štúdie, ktoré sa zaoberajú hlasovým aparátom, čím pomáhajú spevákom 

k pochopeniu vzniku tónu a nadobudnutiu techniky. Nad tým, či spev v dnešnej 

dobe má správne postavenie, smerovanie, alebo či napreduje, môžeme len 

uvažovať. 

Annamária Čurillová, II. C 
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Tanec v minulosti a tanec v súčasnosti 

 

História tanca siaha až k úplným počiatkom histórie ľudstva. Tanec je 

spoločenskou udalosťou a jeho prvky sa dajú pozorovať aj v prírode ako 

napríklad vtáčie páry. Tanec je pohyb a pohyb je pre ľudské telo úplne 

prirodzený. Vyjadruje emócie.  

Antika formovala tri vízie tanca: tanec ako rituál, 

extáza a ako zábava. V stredoveku sa tanec praktikoval 

len v spoločnosti.  

Zo stredovekej tradície tancov, ktorá predstavovala 

život svätých, vyplynula myšlienka baletov. Osemnáste 

storočie, keď sa tanec presunul z dvora do divadla, 

oslavovalo balet najmä v parížskej opere. Tanec bol 

čoraz viac vťahovaný do zábavy, a tie boli vzácne.         

V období renesancie sa tance čoraz viac vzďaľovali       

od posvätnej strany a stali sa symbolom postavenia         

a spôsobov pre vyššiu spoločnosť a spôsobom 

oslavovania spoločenských a životných udalostí pre nižšie vrstvy. 

Dvadsiate storočie prinieslo spoločenské zmeny, ktoré mali vplyv aj        

na tanečné štýly. Vďaka ruským baletným majstrom nastala revolúcia                

v profesionálnom balete, ktorý získal nové techniky.        

Na druhej strane, spoločenský tanec je viac ako kedykoľvek 

predtým zábavou pre mládež, ktorá má dostatok energie    

na rýchle tance ako charleston, fox krot, shag a iné.          

Do konca storočia sa klasický tanec vyznačuje krásnou 

technikou a vášnivou choreografiou, kým populárna kultúra 

je organizovaná v oblasti pouličného tanca, kde vládne hip-

hop a break dance.  

Balet vznikol ako forma pohybového umenia. Baletné 

predstavenie hovorí príbeh, vyjadruje pocity a nálady 

postáv žijúcich v príbehu. Takýto druh tanca treba najskôr 

študovať, tvrdo trénovať a až potom príde na rad javisko. Tu pod vedením 

choreografa baletní umelci študujú a nacvičujú svoje úlohy krok za krokom.    

Pri balete je úplne vynechané hovorené slovo. Ako balet boli spracované mnohé 

rozprávky, no väčšina z nich vznikla ako pôvodný balet. Medzi najkrajšie 

rozhodne patrí Labutie jazero od Petra Iljiča Čajkovského. Balet d’action mal  

za cieľ napodobňovať prírodu, čo podporilo vývoj kostýmov a dekorácií.  
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Okrem toho sa rozbehla práca so špičkami, a do tancov sa už zapájalo celé telo. 

Dvorné plesové sály boli svedkami aj osvieženia repertoáru, menuet bol jedným 

z najobľúbenejších tancov doby. Zatiaľ čo Francúzi si ho predstavovali ako 

zábavný tanec, zdôrazňujúci eleganciu a etiketu, Taliani mu dodali svižnú a živú 

formu, ako aj rýchlejšie tempo. Začiatok devätnásteho storočia v Európe ešte 

stále prežíval následky Francúzskej revolúcie a slogan slobody platí aj pre 

dámske oblečenie. Nový dizajn oblečenia umožňovalo vykonávať skokové 

pohyby, ktoré sa odrážajú v takých tancoch ako cval a štvorka. Romantizmus 

mal svoje nápady, čo sa týka ideálnej baletky: balerína na špičkách sa stala 

veľmi populárnou, ktorá sa svojimi magickými pohybmi “vznášala” po parkete. 

Obdobie romantizmu malo sklony k fantázii, spiritualizmu a emocionálnemu 

vnímaniu sveta. V ženskej móde boli popularizované obrovské sukne, ktoré mali 

vplyv na zmeny v tanečných technikách a na tanečnej sále sa začali tancovať 

otáčavé tance, ako napríklad valčík. Technika klasického baletu sa počas rokov 

stále zlepšovala. Len pred dvoma storočiami bola technika veľmi pomalá, jemná 

a ladná. Vytočenie dolných končatín bolo len 45°, dnes to je už 90°. Na druhej 

strane je dnešná technika oveľa precíznejšia, rýchlejšia a ťažšia. Vývoj 

baletných špičiek sa taktiež zlepšil a už sme schopní sa postaviť celou váhou    

na platformy špičiek pomocou len našich palcov. Čo sa týka tréningového 

oblečenia v baroku, dámy mali dlhé sukne a spodničky, v romantizme sa sukne 

skrátili a telo sa viacej odhalilo, v našej modernej dobe máme dresy                  

na ramienka, trikoty farby tela a polo-priesvitné sukničky. Kostýmy                  

na vystupovanie sa zmenili - sú ľahšie na vykonávanie ťažkých cvikov, ako sú 

vysoké, dlhé skoky a nekonečné piruety. Dolné končatiny sa dopínajú viacej, 

trup a krk sa vytiahli a ruky sa stali viac ladnejšími.  

Tanec sa počas rokov ohromne zmenil, od slávnostných krokov okolo 

ohňa po precíznu techniku starších aj terajších tancov. Tanec sa bude zlepšovať 

aj počas nasledujúcich rokov a je fantastické vidieť, aký pokrok spravila 

komunita tohto krásneho, vášnivého umenia. 

Viktória Hámorová, II. C   
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Dokáže umenie zmeniť človeka? 

  

Každý človek si umenie definuje podľa seba. Pre mňa je umenie niečo, čo 

potrebujem k životu, keďže som sa odhodlala vstúpiť na dlhú cestu, na ktorej ma 

umenie bude sprevádzať a obklopovať do konca života. Je neodmysliteľnou 

súčasťou môjho života a verím, že aj mnohých ďalších ľudí. Pomáha nám 

skvalitňovať život a prostredie, v ktorom žijeme. Umenie dokonca umožňuje 

a uľahčuje komunikáciu. 

Osobne si myslím, že umenie vždy bolo a aj bude súčasťou života 

každého jedného človeka. Každého z nás určitým spôsobom ovplyvňuje aj keď 

si to možno až tak neuvedomujeme. Robí nás vnímavejšími, prebúdza v nás 

citlivosť, empatiu  a dokonca dáva zmysel života aj tam, kde ho je nedostatok.  

Jedna z kategórii umenia, ktorú ja osobne 

preferujem, je hudba. Dokáže byť ladná, 

upokojujúca, pokojná, ale taktiež môže byť 

impulzívna, energická a plná života. Dá sa povedať, 

že popri všetkých dnešných hudobných štýloch, 

najväčší rozsah má klasická hudba. Okrem hudby 

sú tu aj iné kategórie umenia ako napríklad divadlo. 

Komédie a tragédie sprevádzajú ľudstvo už          

od dávnych čias a umenie herectva pretrváva 

dodnes. Herci sa musia dokonale vžiť do postavy, 

aby podali čo najlepší herecký výkon a oslovili 

publikum. Podanie hereckého výkonu môže diváka ovplyvniť natoľko, že zmení 

svoje správanie, ba dokonca aj svoj život. Toto umenie neovplyvňuje len diváka, 

ale môže ovplyvniť aj herca. Galérie, koncerty, výstavy, divadelné predstavenia, 

tanec, to všetko je súčasťou umenia. Umenie človeka vždy obohacovalo a ľudia 

vždy tvorili, tvoria a aj budú tvoriť nové diela, hudobné, filmové, literárne aj 

divadelné. Preto je dôležité uvedomiť si, že umenie je neoddeliteľnou súčasťou 

nášho života. 

 Bez umenia by bol život človeka chabý a všedný. Veď umenie dokáže 

vyplniť prázdnotu v našich srdciach a zafarbuje svet na krajšie farby. Mali by 

sme byť vďační umeniu za to, že nám obohacuje život, dokáže nám pomôcť 

potlačiť bolesť a pochopiť niektoré veci. Aby som odpovedala na otázku, či 

dokáže umenie zmeniť človeka, tak áno. Myslím, že umenie naozaj dokáže 

človeka zmeniť. 

Kristína Ivančová, IV. B 
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Dokáže umenie naozaj zmeniť človeka? 
     (druhý pohľad) 

 

Keďže umenie sa považuje za veľmi dôležitú súčasť našej spoločnosti, je 

dobré sa zamyslieť aj nad tým, ako umenie ovplyvňuje jednotlivca. Umenie 

v rôznych podobách je v našej spoločnosti od nepamäti, už v praveku si ľudia 

krátili čas spievaním a tancovaním. To nám ukazuje, že umenie je a aj bolo 

skutočne dôležité pre ľudí. 

Aj vďaka umeniu si totižto ľudia dokážu nielen skrátiť čas, ale aj nájsť si 

kamarátov, skutočnú komunitu. Umenie vie tiež meniť človeka, pretože vie 

vyvolať skutočne silné emócie. To môže mať pozitívnu, ale aj negatívnu 

stránku. Ak už je dopad umenia na jednotlivca pozitívny alebo negatívny, isté je, 

že umenie vie skutočne zmeniť človeka. A aj keď sú niektorí ľudia menej 

emocionálni, verím, že každý z nás má v sebe niečo, vďaka čomu vieme umenie 

precítiť.  

Dopady umenia na človeka nám 

pomáha ilustrovať dejepis. V takom 

nacistickom Nemecku bolo umenie 

použité, aby pomohlo Hitlerovi zmeniť 

postoj bežných Nemcov k jeho 

nacionalistickej ideológii. Keď bolo 

Nemcom vnucované umenie, ktoré 

zveľaďovalo ich nadradenosť voči 

ostatným rasám, určite to mnohých, 

bohužiaľ, negatívne ovplyvnilo a uverili tejto ideológii. Taktiež ale vie mať 

umenie pozitívne dopady na človeka. Aj vďaka umeniu si napríklad vojaci 

zo znepriatelených krajín počas druhej svetovej vojny namiesto strieľania 

zaspievali Tichú noc a oslávili Vianoce v pokoji. To nám len ukazuje, aké 

očarujúce umenie vie naozaj byť, ako veľmi vie zmeniť ľudí.  

Samozrejme, niektorí ľudia neberú umenie vážne. Nie každý vie pochopiť krásu 

v herectve alebo v obrazoch. Pre niektorých sú to iba prázdne vyjadrenia 

neznámych ľudí. Aj napriek tomu si myslím, že väčšina týchto ľudí sa iba 

pretvaruje a že silu umenia vedia pocítiť, ale nedajú to najavo. Ako by inak 

dokázali prežiť vo svete, v ktorom je umenie na každom kroku.  

 

 

 

Simon Puchý, IV. B 
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Život vo vojne mojimi očami 

 

Strata, temnota a osamelosť. Nikdy by som si nepomyslel, že tieto pocity 

budú mojou súčasťou v každodennom živote. Stalo sa to zo sekundy                 

na sekundu. Stratil som všetko, na čom mi kedysi záležalo.  

 

Z pohľadu ľudí som bol bezstarostný mladý chlapec, ktorý čakal, že sa 

dostane do veľkého sveta. Ožení sa a bude mať šťastný život spolu s rodinou, 

len to zmenila jedna závažná vec. Vojna. Zrazu nás začalo nenávidieť viac         

a viac ľudí, kvôli nášmu vierovyznaniu. Celá rodina vrátane mňa sme Židia. 

Nechápal som, ako sa moji známi, kamaráti a celé národy vedia obrátiť         

proti danej skupine ľudí, ale všetko pre mňa zmenila tá osudová noc. Vtrhli 

k nám vojaci. Začali po nás vrieskať a dávať nám povely. Vraj im máme doniesť 

všetky naše cennosti, bohatstvo a peniaze. Môj otec to odmietol urobiť. Povedal 

im, že on si to odpracoval a nemajú právo nám to zobrať. Nestihol ani 

dopovedať vetu a hlavou mu preletela guľka. Na ten pohľad do smrti 

nezabudnem. Pozerať sa na vlastného otca, ako leží na zemi, nedýcha a krv mu 

steká až na zem. Tenkým potôčikom sa jeho krv dostala k mojej topánke. Stuhol 

som strachom a stratil dych. Od strachu som si ani nestihol všimnúť, že matka 

si k nemu sadla a snažila sa mu pomôcť, i keď vedela, že je mŕtvy. Vojak znovu 

po nás začal kričať. Hovoril jej, že ak nechce dopadnúť ako jej manžel, tak má 

pokračovať. Pohladila otca po hrudi, vyronila poslednú slzu a stala sa mojou 

ochrankyňou. Chytila ma za ramená a v tom momente som pocítil bezpečie. 

Postavila ma za seba. Vojak jej zase zopakoval rozkaz a ona poslúchla. Vtedy 

som si uvedomil, čo všetko sme mali doma. Rôzne šperky, drahokamy 

a peniaze.  

 

Prišiel nejaký ďalší poručík, zobral naše veci a dostali sme rozkaz, že si 

máme zbaliť všetky potrebné veci. Hneď sme sa začali baliť. Zobral som si 

minimum veci a posadili nás do vlaku, lepšie povedané strčili. V jednom vagóne 

nás mohlo byť asi sto. Niektorí celú cestu prestáli, no iní to nezvládli a ukončili 

svoj život. Nikde nebola toaleta a pitná voda. Stáli sme v exkrementoch. Pach 

z toho bol neznesiteľný, ale ani jeden človek o tom nepovedal nič. Sám by som 

to neprežil, ale stále bola pri mne moja matka, ktorá ma chránila. Po dlhých 

troch dňoch som uvidel svetlo, ktoré ma na chvíľu osvetlilo. Keď som sa 

zorientoval, uvedomil som si, kde to som. Boli sme na nejakej vlakovej stanici, 

alebo bolo to aspoň niečomu takému podobné. Ľudia začali vychádzať z nášho 

vagónu von a tlačili sa. Uvedomil som si, že ma nikto už nedrží za ruku. Stratila 
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sa mi moja matka. Skrz ruch prichádzajúcich vlakov a kriku ľudí som ju 

nepočul. Pomyslel som si, či som už stratil všetko, čo som mal vo svojom 

živote, ale tu ma niekto otočil. Matka ma chytila za ruku a pritiahla k sebe. Keď 

mi vojak pomohol sa dostať z vagónu, dostal som nejaký štítok, bola to žltá 

šesťcípa hviezda. Matke dali tú istú, ale ďalej sme už spolu nešli. Rozdelili nás 

napriek tomu, že sme protestovali.  

Dostal som sa do radu detí veku 

podobného môjmu. Všetci okolo mňa 

plakali za svojimi blízkymi, ale ja som sa 

zaujímal o hviezdu na mojom ramene. Čo 

by tak mohla znamenať? Na odpoveď som 

prišiel po nejakom čase. Bol to znak 

môjho vierovyznania. Tých štítkov bolo 

viac, ale prišiel som len na význam môjho. 

Zrazu sme sa objavili v dlhej chodbe 

s okienkami. Naivne som si myslel, že dostanem svoje veci naspäť, ale napriek 

tomu som dostal tetovanie na celý život. Bolo to len šesťciferné číslo, podľa 

ktorého nás vedeli identifikovať. Každý z nás také dostal. 

S bolesťou sme prechádzali cez nejaký tábor. Nevedel som, kde nás berú, 

ale už teraz som vedel povedať, že to nebude nič dobré. Cestou som počul, 

nespočetne veľa výstrelov, pri ktorých mi stále prešiel mráz cez chrbát. Videl 

som, že veľa kufrov a rôznych tašiek bolo pálených. Dostali sme sa do veľkej 

haly. Bolo tam veľa postelí a všetky boli poschodové. Na jednej poschodovej 

posteli sme sa vyspali deviati, lepšie povedané nevyspali. V strede haly sme 

mali dlhý rad toaliet. Mali sme povolené použiť toaletu len raz za celý deň, 

i keď len na tridsať sekúnd. Najhoršie z toho bolo jedlo. Dostávali sme len 

polievku, ak sa to dá tak nazvať. Zafarbená voda na hnedo, kúsky zeleniny 

a zvyškov jedál. To bol náš prostriedok na prežitie. Hneď sme začali pracovať 

na poliach, pomáhať vojakom, alebo robiť ich prácu. Bolo to často drastické, 

často sme museli páliť veci iných ľudí. Na zvuky zbraní a výkrikov ľudí som si 

zvykol. Spočiatku to nebolo príjemné, ale stalo sa to súčasťou dňa.  

     

Po dlhých dvoch rokoch utrpenia, smútku, samoty a strachu som sa dostal 

vonku z tohto tábora. Neviem, ako som to prežil, ale zanechalo to na mne 

viditeľné, ale aj neviditeľné stopy. Po zvyšok môjho života ma sprevádzajú dve 

veci. Moje identifikačné tetovanie a spomienka na tábor, ktorého názov som si 

prečítal pri odchode. Osvienčim.  

Adam Bašista,  III. C 
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Druhá svetová vojna – hrozivé memento 

 

Pri slove vojna si každý v mysli predstavíme niečo iné, no husiu kožu 

máme všetci. Pri vyslovení „druhá svetová vojna“, si však spomenieme            

na všetky tie hrôzy, o ktorých sme sa učili v škole, alebo nám o nich rozprávali 

ešte naši starí rodičia. Hrôzy a krutosti len kvôli jednému človeku, ktorý túžil 

ovládnuť svet. Ale prečo? Aký mal na to dôvod? Čo ho k tomu viedlo? Čo si 

tým chcel dokázať. 

Zima, rok 1933. 

Adolf Hitler sa stal 

kancelárom. Všetci jeho 

prívrženci sa radovali. Boli 

totiž presvedčení, že on 

dokáže zmeniť všetko, 

vyriešiť ich problémy, že 

práve on pozná riešenie a je 

nádejou celého Nemecka. 

Najhoršie bolo, že on sám bol o tom presvedčený. Bol si istý, že našiel riešenie, 

a že jeho plán je najlepší. Jeho snahou bolo vytvoriť novú ríšu a rasu. Nový celý 

svet. Jeho plán sa začal napĺňať v septembri 1939. Všetko spočívalo na tom, aby 

bol zahubený každý, kto nezdieľal ten istý názor, alebo bol odporcom jeho 

myšlienky. Začalo sa masové zabíjanie. Každý mal strach, čo i len pomyslieť   

na to, nejako mu oponovať. Ak mal niekto iný názor, musel si ho nechať pre 

seba, inak mu hrozilo to najhoršie. A čo individualizmus? Výnimočnosť 

a jedinečnosť? Všetko tak prirodzené a známe u každého jedinca. Národy sa bili 

medzi sebou hlava-nehlava. Ale Hitlerovi to bolo jedno. On si išiel za svojím 

cieľom a ľudské životy mu boli úplne ľahostajné. Mnoho mužov a aj mladých 

chlapcov muselo opustiť rodiny a domovy. Odchádzali s tým, že nevedeli, či sa 

ešte niekedy vrátia, a či ešte niekedy uvidia svojich najbližších. Matky plakali  

za svojimi synmi, ženy za svojimi mužmi a deti za svojimi otcami. Plač a nárek 

bolo počuť z každého rohu. Smútok a pochmúrnu náladu bolo cítiť všade. Boli 

to ťažké časy, najmä pre obyčajných ľudí. Pre tých, ktorí za nič nemohli, nič zlé 

nespravili, no napriek tomu trpeli hladom, trpeli samotou či odlúčením             

od blízkych. Áno, toto bolo každodenná realita. Dokonca aj samotné deti boli 

brané na výcviky, kde ich viedli k jednomyseľnosti. Chlapcov zoceľovali 
a pripravovali na boj, zatiaľ čo dievčatá učili byť matkami. Nieslo to názov 

Hitlerjungend. Celé Nemecko bolo kruté miesto a všetci Hitlerovi zverenci túto 
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krutosť šírili do sveta. Mnoho 

rodinných domov, ulíc a miest, 

predtým známych ako pokojné 

a bezpečné miesta, boli teraz iba 

zrúcaninami. Ľudia si postupne 

uvedomovali, že už ani doma      

nie sú v bezpečí, pretože 

nebezpečenstvo číhalo všade 

naokolo. Prečo museli ľudia takto 

trpieť? Všetko, čo ľudia mali 

vybudované a všetko, čo ešte len 

budovali, sa im rúcalo ako domček 

z kariet. Boli príliš „malí“ na to, aby sa postavili niekomu vyššie postavenému 

a spravili niečo. Keď sa niektorému z nemeckých vojakov nepáčili, alebo 

jednoducho im neboli sympatickí, hneď ich brali do tábora alebo do väzenia, 

odkiaľ boli nakoniec aj tak transportovaní do koncentračného tábora. Bolo to 

šialené a smutné zároveň. Ešte raz sa pýtam: „Prečo?!“ Myslím si, že nie som 

sama, ktorá si myslí, že odsudzovanie a zabíjanie ľudí len kvôli výzoru, pôvodu, 

orientácii a náboženstva je bezcieľne hlúpe.  

 

Na záver, by som nastolila už iba dve otázky: Dala nám vojna niečo 

dobré? Určite nie. A je nejaké ponaučenie, ktoré si máme z vojny zobrať? 

Samozrejme. Celá história nám dáva mnoho ponaučení. Hovorí nám, akým 

chybám by sme sa mali vyvarovať a čo by sme nemali dopustiť, aby sa 

zopakovalo. Preto šírme dobro, empatiu a prívetivosť tak, ako to kedysi 

nepoznali. Vojna nás oberá o všetko. Rodičia prichádzajú o deti, deti o rodičov, 

slobodu, vzdelanie, nádej a radosť. Všetko to padá, preto nedovoľme, aby to 

prišlo znova... 

 

 

 

 

 

Terézia Chovanová,  III. C 



  

17 
 

Sociálna sieť – náš sluha či pán? 

Sociálne siete ovplyvňujú takmer každého. Mnohí ľudia najčastejšie 

používajú sociálnu sieť Facebook, mladší obľubujú Instagram a Tik Tok. Na 

týchto sociálnych sieťach trávia veľmi veľa času. 

Teraz prichádza otázka či sociálna sieť 

je náš sluha, alebo pán. Každá vec má dve 

tváre. Tým, že ľudia používajú tieto 

a samozrejme aj iné siete každý deň, môžu ich 

veľmi ovplyvňovať, a to už kladne alebo 

záporne. Veľa ľudí využíva sociálne siete 

negatívne. Na sociálnych sieťach treba dávať 

obrovský pozor na to, čo verejne publikujeme a zdieľame. Denne prídu ľuďom 

správy, ako ich chce niekto oklamať, alebo vydierať. Ďalšie negatívum 

sociálnych sietí je strata času. Veľa ľudí sa nevie odlepiť od telefónu, pretože má 

dojem, že ak si nepozrie všetko, čo sa v ten deň v online svete stalo, je mimo 

diania. Ľudia si však musia uvedomiť, že žijú svoj život, nepotrebujú vedieť 

veci ako napríklad, kto čo raňajkoval atď. Avšak, niekoho to úprimne zaujíma. 

Zaujíma sa o módu či o životosprávu. Preto si treba poriadne premyslieť, 

ktorých ľudí na sociálnych sieťach sledovať, kto mi aj niečo dá do života 

a ktorých nesledovať. A tu prichádza aj druhá strana mince. Sociálne siete 

dokážu byť častokrát nápomocné. Sociálnymi sieťami sa živia „influenceri“ – sú 

to ľudia zarábajúci na spoluprácach firiem a niečo ako celebrity. Ovplyvňujú 

ľudí svojimi názormi a inšpiráciami. Dávajú na svoje účty veci, ktoré dokážu 

ľuďom pomôcť, no niekedy aj uškodiť. Sociálne siete slúžia hlavne                  

na komunikáciu. Niekedy takéto vymoženosti ľudia nemali. Veľmi nám to 

uľahčuje život. Hlavne mladým ľuďom a v tomto období obzvlášť. Je obdobie 

pandémie a ľudia sa nemôžu stretávať. Ak si ľudia potrebujú pomôcť, alebo sa 

len potrebujú porozprávať, sociálne siete sú na to ideálne. Ľudia si môžu medzi 

sebou volať, písať, posielať si fotky, videá. Plno vecí, o ktoré by sme boli 

ukrátení, ak by sme sociálne siete nemali. A v takomto prípadne nám sociálne 

siete čas darujú. Pozitívum sociálnych sietí spočíva aj v tom, že sa tam dá získať 

množstvo informácií. Aj naša škola má účet na Instagrame a Facebooku a ľudia 

sa tak môžu dozvedieť o rôznych veciach, ku ktorým by sa bez sociálnych sietí 

nedostali. Tak ako to je? Sú sociálne siete náš sluha či pán? Ale pozrime sa na to 

z iného hľadiska. Zaobíde sa sluha bez pána? Asi nie. Komu by slúžil? 

A zaobíde sa pán bez sluhu? Kto by mu slúžil? Či chceme, alebo nie, sociálne 

siete vždy boli, sú aj budú, NÁŠ SLUHA AJ PÁN. A už je iba na nás, ako sa 

k tomu postavíme... 

Katarína Pavluvčíková,  II. A 
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Odpad – surovina budúcnosti 

 

Prečo človek začal separovať a recyklovať odpad? 

 

Narastajúce problémy so získavaním prírodných surovín a energie,           

s ochranou životného prostredia, ako aj rozvoj nových technológií spôsobili, že 

sa zmenila pôvodná tendencia výrobcov a aj bežného spotrebiteľa – zbavovať sa 

odpadu ako bezcenných látok. Odpad totiž nepredstavuje len nežiaduci zdroj 

znečisťovania, ale časť z neho je cenná druhotná surovina. Separovanie odpadu 

a jeho následná recyklácia zabraňuje 

mrhaniu zdrojov, redukuje spotrebu 

surových prírodných materiálov, 

redukuje množstvo uskladnených 

odpadov a redukuje spotrebu energie, 

čím prispieva k redukcii emisií 

skleníkových plynov oproti použitiu 

surových materiálov. 

 

Zo 670 vyzbieraných a recyklovaných hliníkových plechoviek môže byť 

jeden bicykel.  

30 vyzbieraných plastových fliaš je potrebných na výrobu jednej fleecovej 

bundy. 

Zo 150 vyzbieraných plastových fliaš môže byť jeden koberec.  

Z nápojových kartónov sa stávajú darčekové tašky.  

Z dvoch 1l nápojových kartónov sa stane 1m2 kuchynských utierok. 

Z oceľových plechoviek sa stávajú kľúče. 

 

Ako vyzerá budúcnosť? 

 

Mnoho krajín na celom svete vynakladá veľmi malé úsilie na 

recyklovanie plastového odpadu, ktorý produkujú. Krajiny s najmenším 

množstvom zlikvidovaného plastového odpadu sú Čína, Indonézia, Filipíny, 

Vietnam a Srí Lanka. Nesprávne riadenie odpadového hospodárstva je jedným 
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z najväčších prispievateľov plastového odpadu, z ktorých väčšina končí v našich 

oceánoch. 

Ale nie je všetko ešte stratené. Je tu úsilie spomaliť vplyv plastu na naše 

životné prostredie. V Nemecku a Dánsku existuje politika zálohovaných 

plastových PET fliaš. Existuje však aj niekoľko ďalších iniciatív na zníženie 

alebo odstránenie plastového odpadu, ako napríklad: 

Zachytávanie a zberanie plastového odpadu z morí a jeho likvidovanie. 

Spaľovanie plastových 

obalov v niektorých európskych 

krajinách bude čiastočne 

nahradené novou technológiou 

separácie plastu pre extrakciu PET 

vysokej čistoty s cieľom znížiť 

emisie CO2 a zvýšiť mieru 

recyklácie. 

Pomocou environmentálnej organizácie KIMO, ktorá zapája rybársky 

priemysel do zberu odpadu z morí. 

Spoplatnenie plastových tašiek a vrecúšok. Napríklad spotreba plastových 

vrecúšok v Európe sa odhaduje v najbližších desiatich rokoch na polovicu 

súčasnej úrovne. 

 

Čo môžeme urobiť, aby sme pomohli? 

 

Existujú napríklad aj firmy a spoločnosti, ktoré pôsobia vo viacerých 

európskych krajinách a vďaka svojim výrobkom prispievajú nielen k znižovaniu 

množstva plastového odpadu prostredníctvom bezbarelových filtračných 

dávkovačov vody, ale aj k vzdelávaniu jednotlivcov a podnikov v oblasti 

riadenia a znižovania množstva plastového odpadu. Aj z tohto dôvodu sú 

dôležité informačné články, ktoré pomáhajú informovať ľudí o vplyve plastov 

na životné prostredie a poskytujú poradenstvo o tom, ako znížiť spotrebu plastov              

na pracovisku i doma. 

 

 

 

Alex Ratan Štencel, I. B 
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Na prahu dospelosti 

 
Ako zistím, že už som „dospelák“? Tým, že mám bradu? Tým, že som 

plnoletý? Alebo tým, že mám stále viac a viac povinností? Myslím si, že nie. 

Byť dospelý, je pojem, ktorý u každého z nás prichádza v inom veku. Hovorí sa, 

že ženy dospievajú skôr ako muži a že muži, sú večné deti.  

 

Keď som bol malý, nemal som nijaké povinnosti a moje problémy boli 

odreté kolená a to, že som musel ísť skoro spať. Čím sme starší, tým máme viac 

povinností, ako je napríklad škola. Na základnej škole nám príde, že máme toho 

strašne veľa a že nemáme čas na nič. Ale opak je pravdou. Keď prídeme na 

strednú školu, zistíme, že máme toho ešte raz toľko. A takto to pokračuje cez 

naše budúce zamestnanie až po dôchodok. Popritom všetkom dospieva naše telo, 

myseľ, menia sa naše názory, štýly obliekania, vyjadrovania sa a pomaly 

naberáme viac vedomostí a skúsenosti, ktoré nám pomáhajú skôr dospieť. Byť 

starším ma na jednej strane zaujíma, že aké to bude, no na druhej strane, bojím 

sa toho, že raz budem musieť svoje vedomosti, zručnosti a všetko, čo som sa 

naučil, posunúť svojim deťom. S výchovou detí mám jemné skúsenosti vďaka 

mojim dvom mladším bratom, o ktorých som sa musel starať, keď boli rodičia   

v práci. Ale nemôžem povedať, že som natoľko dospelý, že by som zvládol 

niekoho vychovať sám. Sú ľudia, ktorí dospejú až v tridsiatich rokoch. Ale sú aj 

ľudia, ktorí dospejú už v dvadsiatich rokoch. Tí vedia skôr, čo chcú od života. 

Na dospelosť neexistuje žiaden kurz alebo knižka, ktorá by nás to naučila. Vek 

nám dospelosť neurčuje, lebo dospelosť je skôr psychický stav. Škola nás má 

pripraviť do dospelosti, aby keď sa osamostatníme, nech to máme ľahšie. Ale 

napríklad ja som teraz v tínedžerskom veku. V tomto veku nám mladým príde 

všetko otravné, trápne, nudné a zbytočné. Vraj, keď si prejdeme týmto obdobím, 

tak sa stávame dospelými. Ale je to skutočne tak? Čo ak budem mať dvadsaťpäť 

rokov a stále nebudem vedieť, čo chcem od života a budem mať ešte také detské 

skraty, vďaka ktorým nebudem stále dostatočne vyspelý? Alebo to bude tak, že 

psychicky už budem „dospelák“ po strednej škole, ale vedomostne budem stále 

ešte veľmi mladý. 

  

Jedným z postrachov pre nás tínedžerov by mohlo byť v živote to 

osamostatnenie sa. Je to veľký krok v dospievaní, pretože musíme mať nejakú 

prácu, aby sme si vedeli zaplatiť byt, jedlo a postupne viac a viac vecí. Práve 

teraz začína ťažké obdobie pre nás dospievajúcich, napríklad pre mňa je to 

maturita, ktorá mi skráti cestu k dospelosti. 
 

 

Andrej Bicák, IV. C 
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Raj na Zemi 

 

Každý človek si predstavuje raj na Zemi ako najkrajšie miesto, kde je 

všetko krásne a ideálne. Mojím rajom na Zemi  je, asi 30 km od môjho domova 

vzdialená, prírodná rezervácia Morské oko. 

Je výnimočné svojím pôvodom, polohou, fyzikálno-chemickým                

a biologickým režimom. Je šperkom Vihorlatských vrchov. Lesná cestička vedie 

cez Vihorlatský prales, ktorý ukrýva mnoho pozoruhodných prírodných úkazov. 

Pri vstupe do rezervácie vás prekvapí umelý priehradný múr, ktorý zadržiava 

vodu a prebytočnú vodu odvádza z jazera do potoka Okna. Na brehoch jazera 

vždy obdivujem chatu Kaštielik Morské oko, 

ktorá je nielen historickým, ale je                   

aj významným lesníckym miestom. Ďalšou 

budovou je oddychová Chata Morské oko, kde 

sa dá počas sezóny aj ubytovať. Leží                

v nadmorskej výške 619 m a dosahuje hĺbku 

až 25,1 m. Keď sa dostatočne nabažím 

výhľadom, vydám sa na prechádzku okolo 

jazera. Cestou pozorujem, ako do jazera ústi 6 stálych prameňov. Pobrežie je 

veľmi členité. Jeho západná a severná časť má mierny sklon a je pokrytá 

jemným pieskom. Východný breh je strmý a kamenistý. Hlbšie časti jazera sú 

pokryté hrubou vrstvou bahna. Morské oko je zaujímavé nielen svojím vznikom, 

polohou a krásou, ale i tajomným životom pod vodnou hladinou. Je obklopené 

vrchmi a súvislými lesmi a celoročne  je zásobované čistou vodou bystrín, ktorá 

sa hromadí v hlbokej jazernej panve. Životný priestor jazera tvorí krištáľovo 

čistá voda a drobné zelené rastliny, baktérie, sinice, vodné riasy, vírniky, 

perloočky a veslonôžky, vo vode sa mihotajú  malé i väčšie ryby, raky, čereble, 

ale aj dravé pstruhy. Morské oko patrí do ochranného pásma územia 

Vihorlatského pralesa, skrátene známeho aj ako Vihorlat, ktoré bolo v roku 2007 

zapísané do zoznamu Svetového prírodného dedičstva UNESCO v kategórii 

Karpatské bukové pralesy. Dôvodom zápisu boli zachovalé bukové pralesy         

s vyše 240-ročnými exemplármi. Nad hladinou jazera sa vypína jedna 

z dominánt vihorlatských vrchov Sninský kameň, ktorý je tiež známy 

nádherným výhľadom na okolité vrchy a doliny. Vrcholové časti Sninského 

kameňa patria tiež do chráneného územia Vihorlatského pralesa.  

 Toto je moje obľúbené miesto, kde sa stále rád vraciam a dúfam, že sa 

nikdy nezmení a zachová si svoje prírodné čaro aj naďalej. 

 

Frederik Bereš, II. B 

https://sk.wikipedia.org/wiki/Vihorlatský_prales
https://sk.wikipedia.org/wiki/2007
https://sk.wikipedia.org/wiki/Svetové_dedičstvo_UNESCO
https://sk.wikipedia.org/wiki/Buk_lesný
https://sk.wikipedia.org/wiki/Prales
https://sk.wikipedia.org/wiki/Exemplár
https://sk.wikipedia.org/wiki/Vihorlatský_prales
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Raj na Zemi  
 

 Raj na Zemi. Pri týchto slovách si každý z nás predstaví nejaké iné 

miesto. Pre niekoho to môže byť jeho rodné mesto, dovolenková destinácia, 

ktorú navštevuje každý rok alebo vysnívané miesto na život.  

Pre mňa osobne by to bol asi malý a útulný 

domček v blízkosti lesa. Nemám na mysli 

opustenú chatu uprostred ničoho. V mojej 

predstave vidím milú dedinku s pár obyvateľmi. 

Na konci tichej uličky by sa nachádzal môj 

vysnený dom. V predzáhradke by mi rástli lúčne 

kvety a ruže rôznych farieb. Hneď za tým by stál 

domček. Nezáleží na tom, či by to bol starší 

prerobený dom, alebo by sme ho stavali nový 

úplne od základov. Podľa mňa charakter a príjemnú atmosféru domova tvorí 

dizajn a láska, ktorú vložíte do dekorácií. Domček by mal iba jedno poschodie   

a pár izieb. Miestnosti by zdobili drevené doplnky, množstvo zelených rastlín    

a kvetov. Kvety dodávajú v miestnosti dobrý pocit a krásnu vôňu. Zelená farba 

listov vraj upokojuje. Podlaha by bola tvorená z drevených parkiet a na tom by 

sa rozprestierali krásne, huňaté a pestrofarebné koberce.  

 Mojím snom je pestovať veľa zeleniny       

a ovocia. Na záhrade by som mala posadené rôzne 

druhy. Napríklad maliny, čučoriedky, jahody, 

čerešne, jablká, hrušky, slivky a podobne.          

Zo zeleniny by to najskôr boli paradajky, papriky 

a uhorky. Nesmiem zabudnúť na zemiaky, cuketu 

a tekvice. Tekvice dodávajú jesennú atmosféru     

a ešte sú aj veľmi chutné a dajú sa pripraviť       

na mnoho spôsobov. Na záhrade plnej týchto 

dobrôt a krásnych kvetov by som si vedela 

predstaviť hojdačku na strome. Napríklad taká 

hojdacia sieť je skvelé miesto na oddych, čítanie 

knihy alebo počúvanie hudby. Dokonca sa v nej dá aj zdriemnuť po únavnom 

dni. Ale aj obyčajná drevená hojdačka zavesená vysoko na strome má svoje 

čaro. Najšťastnejšia by som bola, ak by sa môj domček nachádzal v blízkosti hôr 

alebo kopcov a lesa. Výhľad z okna by som mala priamo na stromy.  

Lenže toto je čisto moja predstava o tom, ako by vyzeral raj na Zemi     

pre mňa. Určite by to nevyhovovalo všetkým. Každému z nás sa páči niečo iné. 

To robí tento svet pekným a rôznorodým. 

 

 Kvetoslava Marenčinová, II. B 
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Listy našim velikánom: 

Milý Antonio Vivaldi, 

najprv by som sa Ti chcela predstaviť. Volám sa Veronika a dostala som 

možnosť napísať Ti tento list. Píšem Ti z roku 2021. Je to už 280 rokov, čo nie 

si v našom svete. Áno, čítaš správne... Už nie si medzi živými, aspoň v našej 

dimenzii...  

Pýtaš sa, čím si si zaslúžil, aby som ti 

písala list a spomínala na Teba toľko rokov        

po tvojej smrti? V dnešnej dobe si jedným 

z najznámejších skladateľov a hudobníkov. Učia 

sa o Tebe žiaci v školách a tvoju hudbu poznajú 

na celom svete. Dozvedeli sa o nej ale neskoro. 

Tvoje skladby boli objavené až v 20. rokoch 20. 

storočia. Čiže po takmer 180. rokoch                   

od Tvojej smrti... Môžeš si to predstaviť, ako 

dlho  sa o Tvojej tvorbe vôbec nič nevedelo? 

Neskutočné! 

Tebe, Antonio, vďačíme za sólový koncert. Zvýšil si úroveň husľovej 

techniky,  úroveň hrania vo vysokých polohách a tvoje «Štyri ročné obdobia» 

získali svetovú slávu. Žiaľ opery, ktoré si napísal, nie sú také populárne, ako by 

si si možno prial. 

Okrem tvojej tvorby som ešte veľmi zvedavá na Tvoj život. Vždy  ma 

zaujímalo, ako sa Ti žilo s ryšavými vlasmi v tvojom období. Teraz sa táto farba  

považuje za jedinečnú -  ako to bolo v 18. storočí?  Pravdepodobne mi na túto 

otázku neodpovieš, ale aspoň vieš, že ma to zaujíma. 

Bol by si veľmi prekvapený, že v dnešnej dobe je povolanie hudobníka 

dobre platené na rozdiel od tvojich čias. Niektorí hudobníci sú tak bohatí, že 

nevedia, ako majú míňať peniaze. Moderná – populárna  hudba sa však líši      

od hudby, ktorá bola blízka Tebe. Vznikli nové žánre, ktoré sa vôbec 

nepodobajú na klasické.   

Lúčim sa s Tebou drahý Antonio.  

P.S.: Dávaj si pozor na svoje zdravie a najmä na svoje pľúca. Rok 2021 nie je 

ľahký kvôli pandémii COVID 19 (je to choroba, ktorá napáda najmä pľúca). 

Netuším však, či Ťa tá informácia nejako zachráni.    

     Veronika Nurijeva,  III. B 
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Vážený pán Johann Sebastian Bach, 

 

je mi cťou písať Vám tento vzácny list. Veľmi obdivujem vašu techniku 

a hru na organ. Ste virtuózny hráč, a preto som vašou fanúšičkou. Najviac ma 

však zaujalo vaše temperované ladenie. Rada by som sa chcela naučiť poriadne 

ladiť ten môj nástroj (cimbal). A Vy by ste mi to určite radi ukázali a vysvetlili 

možno ten najjednoduchší spôsob. Som veľmi očarená Vašimi skladbami. Aj na 

mojom nástroji zvyknem hrávať Vaše skladby. Vyzerajú jednoducho, no pritom 

vôbec nie sú. Momentálne hrám barokovú suitu, ktoré sa skladá z tancov. Je to 

zaujímavá skladba. Určite by som s Vami chcela prehodiť pár slov. Hlavne 

o komponovaní Vašich skladieb. Koľko času ste napríklad venovali skladbe 

Toccata a fúga d mol. Je to  svetoznáma skladba. V dnešnej dobe nie každého 

zaujíma klasická hudba. Hlavne na Slovensku je to pre mnohých „terra 

incognita“. Keby sa s Vašou hudbou ľudia častejšie stretávali a počúvali ju, 

určite by si obľúbili mnohé z Vašich skladieb. Taktiež by som bola rada, ak by 

ste mi detailnejšie porozprávali o Vašom živote. Aké ste mali deti a aké boli 

Vaše manželky. Mali niečo spoločné s hudbou? O vašej druhej manželke som sa 

dočítala, že bola speváčka. Spievala dobre? Viem, že ste boli hlboko veriaci 

človek. Koľko času ste asi trávili v kostole ako kantor a pri komponovaní  

chrámových skladieb, omší, kantát? Ako ste vychádzali so skladateľmi Vašej 

doby? Predbiehali ste sa, 

alebo si aj pomáhali? Je to 

obdivuhodné, čo všetko ste 

vo svojom živote dokázali. 

V dnešnej dobe je málokto 

taký úspešný. Keby som 

vás stretla, zasypala by som 

Vás otázkami. Dúfam 

a verím, že si raz  tento list 

prečítate.  

                          

 

   

 

Klaudia Oravcová, III. B 
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Vianoce 

Vianoce sú čoskoro tu. Je to čas, kedy sa k sebe všetci správame o čosi 

lepšie a užívame si prítomnosť blízkych ľudí. Čas pokoja, kedy neriešime žiadne 

problémy.  

Každý z nás vníma Vianoce po svojom. Niekto sa teší celý rok                

na darčeky, ktoré si na Štedrý večer rozbalí pod stromčekom, iný zas na 

vianočnú atmosféru a sviatky v prítomnosti 

celej rodiny pri štedrej večeri. Veriaci si 

zas spájajú Vianoce s narodením Ježiša. 

Ľuďom sa s Vianocami spája aj Mikuláš 

a zasnežená krajina. Aký mám pohľad      

na Vianoce ja? Vianočný čas začínam 

vnímať na začiatku decembra kúpou 

adventného kalendára. Je to 

neodmysliteľná časť vianočných sviatkov. 

V decembri taktiež začínajú rádia postupne 

zaraďovať do svojich playlistov vianočné 

pesničky. Medzi najznámejšie patria 

napríklad: All I Want For Christmas is you 

od Mariah Carey, Last Christmas od 

Wham! alebo slovenská pieseň Najkrajšie 

Vianoce od IMT Smile. Sú to pesničky, bez 

ktorých si už väčšina ľudí nevie predstaviť 

Vianoce. Ja mám tieto pesničky rada, no 

rádia ich hrajú tak často, že kým príde 

Štedrý večer, tak ich už nemôžem ani počuť. Ďalšou vecou, ktorá sa určite viaže 

k Vianociam sú filmy. Ako prvé, ktoré mi prídu na myseľ, sú filmy zo série Sám 

doma. Myslím si, že tieto filmy videl každý z nás, a tým že sa vysielajú každý 

rok, povedala by som, že sa z toho pomaly stáva vianočná tradícia.  

Ďalším filmom, ktorý už môžeme nazvať tradíciou, je určite Mrázik. 

Tento film je síce starší, no myslím si, že cestu k nemu si nájdu aj mladí ľudia.

  Jednou z hlavných vecí je taktiež zháňanie darčekov. Nerada si to 

nechávam na poslednú chvíľu ako väčšinu vecí, aby som sa potom nemusela 

stresovať, že nezoženiem to, čo by som chcela pre svojich blízkych. Vždy sa 

snažím dopredu si premyslieť, čím by som potešila svoju rodinu a kamarátov. 

Vianoce ako také pre mňa začínajú o pár dní skôr, ako je Štedrý deň, a to 

upratovaním a výzdobou celého domu. Vianočná výzdoba je vždy špeciálna, 

keďže je iná ako výzdoba, ktorú máme na iné sviatky a vyvrcholí ozdobovaním 
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stromčeka. Mám rada tieto príjemné momenty 

strávené s rodinou, keď sa všetci podieľame     

na tom, aby náš stromček vyzeral zas o niečo 

lepšie a krajšie ako rok predtým. Keď som bola 

menšia, mávali sme umelý stromček, no 

posledné roky  kupujeme živý stromček a aj keď 

sa o neho treba starať viac, toto rozhodnutie 

určite neľutujeme, keďže vyzerá krajšie ako 

umelý. Neskôr začíname s mamkou variť večeru 

a piecť koláče. 

Túto časť dňa si veľmi užívam, keďže ma 

pečenie baví. Pečieme rôzne druhy koláčov 

a medovníky, aby si každý našiel to, čo mu bude 

chutiť najviac. V každej domácnosti jedia ľudia 

niečo iné a majú rôzne zvyky, závisí to aj         

od časti Slovenska, v ktorej bývajú, či už na východe, strede, alebo na západe. 

My začíname večeru vianočnými oblátkami s medom. Ako ďalšie máme 

bobaľky s makom, kapustnicu a nakoniec rybu, ku ktorej si ja s bratom dávame 

zemiaky, keďže nám nechutí šalát, ktorý jedia naši rodičia. Po večeri si trochu 

odpočinieme a neskôr prichádza to, na čo sa teší väčšina ľudí, a tým je 

rozbaľovanie darčekov. 

Vždy je to príjemný pocit, keď vidím ako mojich blízkych poteší darček, 

ktorý som im dala. Potešia ma aj darčeky, ktoré som dostala ja.  

Najkrajší darček som dostala, keď som mala asi 8 rokov                           

a pod stromčekom som si našla nový bicykel. Vďaka darčekom sa na Vianoce 

najviac tešia asi deti, ktoré rozmýšľajú, čo si nájdu pod stromčekom. 

Postupom času ako starnú si však začnú uvedomovať, že tento sviatok 

a čaro Vianoc nie je len o darčekoch, ale má to hlbšiu myšlienku. Vianoce by 

mali byť o stretnutí s rodinou, o utužovaní vzťahov, pokoji a príjemnej 

atmosfére. Mali by sme sa snažiť byť k sebe čo najlepší a navzájom si pomáhať. 

Mrzí ma však to, že sa k sebe takto ľudia nesprávajú počas celého roka, ale len 

v období vianočných sviatkov. 

Pre mnoho ľudí neexistujú krajšie sviatky ako sú práve Vianoce. Myslím 

si, že je tomu skutočne tak. Vianoce sú jedným z najkrajších období v roku,      

na ktoré sa všetci tešíme aj keď každý z nás z iného dôvodu. Každý rok sú 

Vianoce iné, no ich myšlienka ostáva stále rovnaká. 

Alexia Broniševská,  III. C  
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Vianočné trhy v Európe 
 

Vianočné trhy sú neodmysliteľnou súčasťou predvianočnej atmosféry. 

Mnoho ľudí si chodí na trhy kupovať darčeky na Vianoce, alebo tráviť čas s 

rodinou      a priateľmi v príjemnej atmosfére tejto časti roka. Na týchto trhoch je 

možné si zakúpiť takmer všetko, napríklad domáce výrobky z dreva, medu, 

taktiež rôzne cukrovinky, adventné vence alebo varené víno a mnoho ďalších 

vecí. Najkrajšie trhy v Európe sú napríklad tieto: 

 

Kluž, Rumunsko  

Tieto trhy sa začínajú 22. novembra a trvajú až       

do 31. decembra. Kluž je jedným z najväčších 

miest v Rumunsku. Trhy v tomto meste sú 

špeciálne pre ľudí, ktorí radi trávia čas aktívne. 

Môžete sa korčuľovať okolo sochy Mateja 

Korvína na námestí Unirii priamo v centre 

mesta. 

 

Praha, Česko 

Začínajú sa 30. novembra a trvajú až do 6. januára. Naši susedia sa počas 

vianočného obdobia tešia obľube turistov už niekoľko rokov. Trhy na 

Staromestskom námestí sprevádza bohatý kultúrny program. 
 

Aachen, Nemecko 

Trhy trvajú od 22. novembra až do 23. decembra. Toto 

mesto leží na belgicko-holandskom pohraničí a pýšiť sa 

môže okrem iného skvelou univerzitou a dlhou 

kúpeľnou tradíciou. Podobne, ako v ďalších nemeckých 

mestách, končia trhy ešte pred 24. decembrom. 

 

Brusel, Belgicko 

Začínajú sa 23. novembra trvajú do 5. januára. 

Medzi najkrajšie vianočné trhy v Európe patria aj tie 

v jednom z hlavných miest Európskej únie. Brusel 

ponúka viac ako 200 stánkov, množstvo atrakcií      

a bohatý program, ktorý si ročne dopraje približne 

2,5 milióna návštevníkov. Keď si kúpite letenku      

v predstihu, tak ani veľa nezaplatíte za návštevu 

týchto trhov. 
 

 

 

 



  

28 
 

Poznaň, Poľsko 

Začínajú sa 16. novembra a trvajú až do 21. 

decembra. Poznaň je jedno z najväčších                

a najstarších miest. Okrem klasickej vianočnej 

výzdoby a programu sa v meste tradične počas 

adventu koná aj festival ľadových sôch, ktoré 

umelci vyrezávajú priamo na námestí. 

 

Erfurt, Nemecko 

V tomto nemeckom meste, ktoré má zachované 

stredoveké historické centrum, vytvárajú trhy 

dokonalú atmosféru. Toto mesto sa počas druhej 

svetovej vojny vyhlo bombardovaniu. Preto si 

od 26. novembra až do 22. decembra môžete 

užiť atmosféru trhov v tomto meste. 
 
 

Viedeň, Rakúsko 

Tieto trhy si môžete užiť vďaka blízkosti mesta v dátume od 15. novembra až   

do 26. decembra. Ako som spomínal, vďaka blízkosti je to obľúbené miesto   

pre turistov zo Slovenska, ale aj v celoeurópskom meradle. Určite by ste mali 

navštíviť Viedeň aspoň raz v živote, obzvlášť počas adventu. 
 

 

Budapešť, Maďarsko 

Spolu s Viedňou a Prahou patrí Budapešť k najkrajším stredoeurópskym 

vianočným metropolám. Nie je žiadnym tajomstvom, že sa Budapešť každý rok 

pokúša mať najkrajšie vianočné trhy. Medzi obľúbené aktivity patrí 

korčuľovanie okolo vianočného stromčeka priamo pred Bazilikou sv. Štefana. 

Užiť si tieto trhy môžete od 22. novembra až do 1. januára. 

 

Tallin, Estónsko 

V tejto pobaltskej krajine si môžete užiť vianočné trhy od 15. novembra až do 7. 

januára. Je to mesto so starobylým prístavom, ktorého centrum je zapísané         

v zozname UNESCO. Môže sa pýšiť prvým verejne vystavovaným stromčekom 

v Európe, ktorý pravidelne stojí v Talline už od roku 1441. 
 

Na Slovensku máme tiež pekné vianočné trhy v rôznych mestách. Keďže 

ja bývam pod Tatrami tak mojou obľúbenou akciou pred Vianocami je navštíviť 

popradské vianočné trhy. V súčasnosti však kvôli nepriaznivej pandemickej 

situácii môžu byť niektoré vianočné trhy zrušené. 

Martin Brezina,  III. C



  

 
 

Želáme Vám veselé Vianoce a šťastný nový rok 
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